
ردیابی منشا آلودگی هوای غرب مازندران
مازندران اســتانی که به لطافت و پاکی هوا در کشــور شناخته می شود اما 
روزهای اخیر به خاطر نادیده گرفتن برخی نکات زیســت محیطی و منشــا 
نامعلوم، هوای غرب این استان حال و روز خوشی ندارد و سایه سنگین غبار و 

تیرگی بر سرش چنبره زده است.
به گزارش ایرنا، این روزها شــهروندان ســاکن بخش های غربی مازندران با 
آسمانی غبارآلود مواجه هستند اما این هوا ناسالم شاید مه و یا غبار صبحگاهی 
به نظر برســد، به باور مردم این فرضیه اشــتباه بــوده و در کنار آلاینده های 
واحدهــای صنعتی،  خودروها و یا حتی ریزگردها، پای پدیده شــوم زیســت 

محیطی دیگری در میان است.
مازندران که طی سال های اخیر آلودگی هوا را نیز به دلیل فعالیت واحدهای 
آلاینده تجربه کرده و بدون این که آمارهای رســمی این آلودگی اعلام شود با 
چنین معضلی دست و پنجه نرم می کند، و با پیوستن به جمع استان های دچار 
چالش ریزگردها از این حیث نیز آســیب پذیر شده است. در این پیوند رئیس 
اداره حفاظت محیط زیســت چالوس از آلودگی هوا طی سه روز اخیر در این 
شهرستان خبر داد و  گفت: با وجود شناسایی نشدن منبع آلودگی در این خطه، 
بررسی ها در مناطق همجوار در حال انجام است. مرتضی سحرخیز روز سه شنبه 
در گفــت وگو با خبرنگار ایرنا اظهار کــرد: در پی گزارش های مردمی مبنی بر 
آلودگی هوا، بلافاصله تیمی از کارشناســان محیط زیست برای بررسی دقیق 
موضوع به منطقه اعزام شدند و پس از انجام بررسی های میدانی و کارشناسی، 
تاکنون هیچ منبع آلاینده مشخصی در سطح شهرستان شناسایی نشده است.

وی افزود: با توجه به اینکه شهرســتان های مجاور چالوس نیز ممکن است 
بر روی کیفیت هوای این منطقه تاثیرگذار باشند، هماهنگی های لازم با اداره 
کل حفاظت محیط زیست استان انجام شده تا با انتقال دستگاه پرتابل سنجش 
آلودگی هوا، وضعیت کیفیت هوای این شهرستان ها نیز مورد بررسی قرار گیرد.
ســحرخیز در ادامه تصریح کرد: در غرب استان مازندران، تنها شهرستان 
چالوس مجهز به دستگاه سنجش برخط آلودگی هوا است و نبود دستگاه های 
سنجش آلودگی هوا در سایر شهرستان ها، کار شناسایی دقیق منابع آلودگی را 

با مشکل مواجه کرده است.
رئیس محیط زیســت چالوس در پایان خاطرنشان کرد: به محض حصول 
نتایج نهایی و شناســایی منبع آلودگی، نتایج با عموم مردم در میان گذاشته 
خواهد شد. پیشــتر در آذرماه سال گذشته سرپرست وقت معاونت هماهنگی 
امور عمرانی استانداری مازندران گفت: برخلاف تصور عموم و با توجه به وجود 
جنگل های سرسبز وضعیت آلودگی هوای مازندران بسیار جدی و نگران کننده 
است. احمد توکلی در جلسه کارگروه آلودگی هوای مازندران در ساری افزود: 
حتی می توان گفت وضعیت آلودگی هوای مازندران از تهران خطرناک تر است 
چرا که پایتخت در مســیر باد غالب قرار دارد.باد غالب در مازندران از ســمت 
شمالغربی به جنوب شرقی است که آلودگی ها را به سمت جنگل و کوه می برد.

یک بام و دو هوای استیضاح شهردار گرگان
بلاتکیفی در استیضاح شهردار گرگان نه فقط اعتراض شهروندان که صدای 

برخی مسئولان و نمایندگان مجلس را هم بلند کرده است.
از اسفند سال گذشته شرایط استیضاح شهردار گرگان توسط عده ای از اعضا 
شورای شــهر گرگان چیده شد. این استیضاح زمانی شکل گرفت که عملکرد 

شهردار به شدت مورد انتقاد شهروندان گرگانی قرار گرفت.
به گزارش مهر، ایــن نارضایتی ها تا به آنجا پیش رفت که قبل از انتخابات 
ریاســت جمهوری چهاردهم هفت تن از اعضای شــورای شهر گرکان در کم 
توجهی شهردار به هشــدارها و اخطارهای داده شده شــورا، با استیضاح وی 
موافقت کردند. در همان زمان و در پی شهادت رئیس جمهور شهید، استاندار 
وقت گلستان علی محمد زنگانه خطاب به استیضاح کنندگان شورا دستور داد 
این اســتیضاح تا بعد از انتخابات ریاست جمهوری متوقف شود.اکنون مدت ها 
از اســتقرار دولت چهاردهم می گذرد اما استیضاح شهردار تا کنون بلاتکلیف 

مانده است.

تونل سبز فومن نیازمند جوان سازی
جلســه تعیین و تکلیف برای مدیریت یکپارچه تونل ســبز فومن در حالی 
برگزار شد که همه مسئولان بر حفظ و نگهداری، جوان سازی و اقدام فوری در 

این خصوص اتفاق نظر داشتند.
تونل ســبز بلوار ورودی شهر فومن در غرب استان گیلان با داشتن بیش از 
چهار هزار اصله درخت تنومند و قدیمی از گونه چنار، بیش از ۵۰ سال قدمت 
دارد و تراکم رویش این درختان چنان است که منظره زیبا و بی بدیلی را ایجاد 
کرده و به جاده بهشت هم معروف شده است. آفت پروانه سفید تقریباً از هفت 
سال گذشــته بر روی درختان تونل سبز نمایان شد؛ بعد از مشاهده این آفت 
در ســال ۹۶ با تشکیل کارگروه حفظ و احیای تونل سبز فومن در فرمانداری 
این شهرســتان وظایف هر یک از دستگاه ها مشــخص و مصوب شد؛ اگر چه 
ســازمان های مرتبط کارهای اصلاحی برای مقابله با این آفت انجام داده اند اما 
پس از مدتی شاید به دلیل نداشتن متولی به دست فراموشی سپرده شد.چندی 
پیش بار دیگر افزایش آفت پروانه سفید درختان در مسیر تونل سبز شهرستان 
فومن حساســیت ها را بیشتر کرد؛ دادســتان عمومی و انقلاب فومن با ارسال 
نامه ای به استاندار گیلان خواستار اقدام فوری برای حفاظت از تونل سبز ورودی 
این شهرســتان شد. پس از نامه دادستان عمومی فومن، نشست بررسی و حل 
مشکل درختان تونل سبز این شهرستان در پایان مرداد امسال به ریاست معاون 
عمرانی وقت استاندار گیلان و با حضور مسئولان منابع طبیعی، محیط زیست، 

جهاد کشاورزی و راهداری و حمل و نقل جاده ای برگزار شد.
ادارات جهاد کشــاورزی، منابع طبیعی، حفاظت محیط زیست و راهداری 

اقدامات لازم از جمله سم پاشی، شاخه زنی و علف زنی را انجام دهند.
چهارمین جلســه برای تعیین تکلیف مدیریت یکپارچه تونل سبز با حضور 
فرماندار فومن، سرپرست مدیریت بحران گیلان، سرپرست اداره کل پدافند غیر 

عامل و دیگر مسئولان استانی و شهرستانی عصر دوشنبه برگزار شد.

نیاز شیراز به توسعه زیرساخت های شهری
شهردار شیراز اجرای پروژه های زیرساختی را یکی از نیازهای اساسی برای 
توســعه شهر دانست و گفت: بزرگراه شهید استوار یکی از این پروژه هاست که 
اقدامی ارزشــمند در تکمیل حلقه پیرامونی شهر، تسهیل عبورومرور و توسعه 

آینده کلان شهر شیراز محسوب می شود.
محمدحسن اسدی در حاشیه بازدید پروژه تقاطع غیرهمسطح شهید استوار 
- خلیج فارس شــیراز گفت: این تقاطع غیرهمسطح به گونه ای طراحی شده 
اســت که با احداث آن، بزرگراه سرلشــکر شهید استوار به صورت مستقیم به 
بولوار خلیج فارس )خروجی شیراز( و بالعکس متصل می شود. شهردار شیراز با 
بیان اینکه این پروژه بصورت یک پل غیرهمسطح در مسیر شرق به غرب بولوار 
خلیج فارس در دســت اجرا است، گفت: تکمیل و بهره برداری از این پروژه در 
جلوگیری از ورود ترافیک به هسته مرکزی شهر و تسهیل در عبورومرور مؤثر 
است. اسدی بیان کرد: پروژه تقاطع غیرهمسطح شهید استوار-خلیج فارس با 
پشت سر گذاشتن موانع و مشکلاتی از جمله تملک اراضی مورد مسیر، جابجایی 

تأسیسات زیرزمینی آب، برق، گاز، فیبرنوری و ... در حال احداث است.
وی طول عرشه پل این تقاطع غیرهمسطح را ۵۵۰ متر عنوان و اضافه کرد: 
حجــم خاکبرداری و پی کنی در این پروژه بیش از ۲۵ هزار متر مکعب خواهد 
بود که نیاز است حداقل ۶۵۰۰ متر مکعب بتن ریزی در این پروژه انجام شود.

اسدی با بیان اینکه پروژه های بزرگ متعددی در سطح کلان شهر شیراز با 
رویکردهای مختلف در حال اجراســت، گفت: در بحث تقاطعات غیرهمسطح 
امروز به صورت همزمان چندین تقاطع غیرهمســطح و دوربرگردان در سطح 
شهر در دست اجراســت که از جمله آنها می توان به تقاطع های غیرهمسطح 
شهید استوار - خلیج فارس، رحمت - قائم - احمدی جنوبی، میثم - کمربندی 
و شهدای حرم حضرت احمدبن موســی)ع( اشاره کرد. شهردار شیراز با بیان 
اینکه ۸۰ درصد بودجه شــهرداری به پروژه های شهری اختصاص یافته است، 
ابراز امیدواری کرد: اجرای این طرح ها منجر به توسعه و پیشرفت هرچه بیشتر 
این کلان شهر شود. وی همچنین از صبر و حوصله مردم در اجرای پروژه های 
عمرانی قدردانی کرد و گفت: شهر متعلق به مردم است و تلاش مدیریت شهری 

نیز برنامه ریزی برای تأمین آسایش و رضایت آن ها است.
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احداث ۴ واحد ساختمان
 صنفی کارگاهی در ناحیه صنفی ایلام

گروه شهرستانها: همایوان مرادی- مدیرعامل شرکت 
شــهرک های صنعتی ایلام گفت: در حال حاضر  ۴ واحد 
ساختمان صنفی کارگاهی در ناحیه صنفی ایلام احداث و 
کالا و تجهیزات مورد نیاز برای تکمیل شبکه فشار متوسط 

برق تهیه شده است.
علــی نادری اظهــار داشــت: از جمله ایــن پروژه ها، 
طراحی برآورد و نظارت ساختمان کارگاهی، آتش نشانی، 
ســرایداری و محوطــه اداری و خرید ســطل زباله برای 
تمامی شــرکت های صنعتی ایلام  باشد. وی افزود: احداث 
حوضچه تخلیــه لجن تصفیه خانه فاضلاب در شــهرک 
صنعتــی ایلام از محل اعتبارات داخلــی انجام و در حال 

حاضر فعال است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی ایلام اضافه کرد: 
همچنین جدولگذاری، زیرســازی و آســفالت در شهرک 
صنعتی سرابله، ناحیه صنعتی سیروان و  ایوان انجام شده 
است. نادری عنوان کرد: عملیات جدولگذاری، زیر ساخت 
و آســفالت شرکت شــهرک های صنعتی در ۹ شهرستان 
اســتان با مبلغ بیش از ۳۷۴ میلیــارد و ۹۸۰ ریال اجرا 

شده است.
وی ادامه داد: در حال حاضر  ۴ واحد ساختمان صنفی 
کارگاهی در ناحیه صنفی ایلام  احداث و کالا و تجهیزات 
مورد نیازبرای تکمیل شبکه فشار متوسط برق تهیه شده 

است. 
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی ایلام ادامه 
داد: خرید علمک وتجهیزات شبکه گاز در ناحیه صنعتی 
شباب و سرابله، اجرای خط انتقال برق ناحیه پایین دستی 
پتروشــیمی دهلران، اجرای روشنایی معابر ناحیه صنعتی 
بدره، عملیات خاکــی خیابان های فاز یک ناحیه صنعتی 
موسیان و نظارت کارگاهی پروژه خط انتقال برق دو مداره 
ناحیه پایین دســتی پتروشیمی دهلران از دیگر طرح های 

اجرا شده در شرکت شرکت های صنعتی استان می باشد.
وی بیان داشت: بیش از نیمی از این طرح ها با پیشرفت 
بــالای ۴۰ درصد و از محل اعتبارات داخلی در حال اجرا 
می باشد.  به گفته مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
ایلام، شبکه داخلی آب )فاز۱( و شبکه فشار متوسط برق 
)فاز ۱( از محل اعتبارات داخلی ناحیه صنعتی موســیان 

اجرا و در حال حاضر فعال هستند.

پیری شهردار محمدیه خبر داد
غرس ۴۷ هزار اصله نهال در محمدیه 
و مهرگان به مناسبت چهل و هفتمین 

سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی
گروه شهرســتانها- ناهید نقدی: به گزارش روابط 
عمومی شهرداری محمدیه به مناسبت فرا رسیدن سالروز 
ولادت اولین اختر تابناک امامت حضرت امیرالمومنین )ع( 
و روز پدر، پویش کاشت درخت با عنوان » در سایه پدر« در 
پارک بهشت مهرگان با حضور امام جمعه محمدیه، مدیرکل 
منابع طبیعی استان قزوین، معاون فرماندار شهرستان البرز، 
بخشدار، شــهردار، اعضای شورای اسلامی شهر محمدیه و 
جمعی از خانواده های ساکن مهرگان برگزار و بیش از ۲۰۰ 

اصله درخت غرس شد.
محمد پیری در حاشــیه این مراسم ضمن تبریک فرا 
رســیدن میلاد مولود کعبه حضرت علی)ع( اظهار داشت: 
با توجــه به وضعیت آب و هوایی منطقه به خصوص وقوع 
آلودگی های اخیر؛ کاشــت و  نگهــداری و حفظ درختان 
و فضای ســبز تاثیر بســزایی در بهبــود کیفیت زندگی 
شهروندان و همچنین طراوت و شادابی شهر دارد بر همین 
اساس شهرداری محمدیه گام های موثری در این خصوص 
برداشته است. شهردار محمدیه خاطرنشان کرد: مدیریت 
شــهری محمدیه هر ســاله در خصوص توسعه فضاهای 
سبز شــهری اقدامات موثری متناسب با نیازهای شهری 
شــهروندان محمدیه و مهرگان انجام داده است که ۱۲۰ 
هزار اصله درخت و درختچه در پارک ها، میادین، فضاهای 
سبز این شهرها کاشــته شده که با این اقدام خوشبختانه 

هرساله بر کیفیت و  کمیت این موضوع افزوده شده است.
پیری در بخش دیگری از ســخنان خود از کاشت ۴۷ 
هــزار اصله درخت در محمدیه و مهرگان خبر داد و گفت: 
مدیریت شــهری محمدیه به مناسبت گرامیداشت چهل 
و هفتمین ســالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ۴۷ 
هزار اصله درخت در محمدیه و مهرگان خواهد کاشت. وی 
همچنین از آمادگی شــهرداری محمدیه مبنی بر احداث 
پارک جنگلی صد هکتاری با مشارکت منابع طبیعی استان 
خبرداد و یادآور شد: مدیریت شهری محمدیه این آمادگی 
را دارد کــه با همکاری و مشــارکت منابع طبیعی پارک 

جنگلی ۱۰۰ هکتاری را در این منطقه احداث نماید.

تعطیلی تنها سالن بلک باکس کاشمر
نویسنده و کارگردان تئاتر کاشمر از تعطیل شدن اولین 

تماشاخانه خصوصی بلک باکس این شهر خبر داد.
احسان عاقل در گفت و گو با ایسنا گفت: گرچه با هزینه 
شخصی و پیگیری و تلاش بسیار توانستم تماشاخانه ای را 
برای این شــهر راه اندازی کنم، اما به دلیل عدم حمایت با 

یک میلیارد تومان ضرر تعطیل شد.
وی با بیان اینکه این اولین تماشــاخانه خصوصی بلک 
باکس کاشمر بود که از یک سال قبل به دلیل عدم حمایت 
بسته شد و هیچ فعالیتی ندارد، تصریح کرد: این تماشاخانه 
که ظرفیتی حدود ۵۰ نفر را داشــت به دلیل عدم صدور 

مجوز بسته شد.
مسئول این تماشاخانه با اشاره به اینکه چندین ماه برای 
گرفتن مجوز از شــورای نظارت تلاش کردیم، اما سرانجام 
مجبور به بستن این سالن شدم، گفت: متأسفانه از کسانی 
ضربه خوردیم که وظیفه حمایت از تئاتر این شهر را برعهده 
دارند. وی اظهار کرد: گرچه این تماشاخانه از سال ۱۴۰۰ 
افتتاح شــد و ۱۴۰۱ شــروع به کار کرد و تا سال گذشته 
حدود ۱۰ نمایش در این تماشاخانه اجرا شد، اما متأسفانه 

به دلیل برخی نگاه ها امکان ادامه فعالیت نبود.
عاقل با بیان اینکه برای اجرای آخرین نمایش ۴،۵ ماه 
فقط به دنبال گرفتن مجوزهای لازم بودیم، خاطرنشــان 
کرد: به جای حمایت از بخش خصوصی متأســفانه ضربه 

زده شد و اعضاء شورای نظارت هیچ حمایتی نداشتند.
وی با اشاره به اینکه اگر هم حمایتی بوده فقط از سوی 
رئیس اداره ارشــاد بوده است، گفت: بالغ بر ۶۰ نفر هنرجو 
داشته ایم که حدود ۸ نفرشان سال گذشته توانسته اند در 

جشنواره های مختلف استانی حائز مقام شوند.
نویســنده و کارگردان تئاتر کاشــمر با بیان اینکه ۱۵ 
نفر از افرادی که در این آموزشــگاه آموزش دیدند اکنون 
در دانشگاه های هنری کشور مشــغول تحصیل در رشته 
بازیگری هستند، بیان کرد: هنر تئاتر بیش از این نیازمند 

حمایت است.

ایلام

قزوین

خراسان رضوی
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در پی انتشــار شــایعاتی مبنی بر 
انتقــال پایتخت اقتصادی کشــور به 
منطقه شاهد  این  بازار مسکن  مکران، 
است.  بوده  قیمت ها  افزایش چشمگیر 
این تغییرات بر زندگی روزمره مردم نیز 

تأثیر گذاشته است.
  یک شــبه راه صدســاله را رفتن، امری 
اســت محال. پشــت کار می خواهد و صبر؛ 
امــا در کشــور ما با یک خبــر و اظهار نظر 
می شود ره صد ساله را یک شبه رفت. فقط 
کافیســت این اظهار نظر از سوی مسئولان 
باشد، همانند موضوعی که این روزها از سوی 
مســئولان مطرح و صدر اخبار رسانه ها قرار 
گرفته است. طرح »انتقال پایتخت«. طرحی 
که نه به صــورت واقعی و عملــی بلکه در 
نشست خبری با رسانه ها تغییر دهند. نیازی 
هم نیســت که اسمی از منطقه ای برده شود 
فقط کافیســت بگویند پایتخــت اقتصادی 
باید به لب دریا بــرود آن هم دریاهای آزاد. 
همین کلید واژه کافیســت که قیمت ملک 
در مناطقی که دریای آزاد دارد افزایش یابد.

»مکــران« تنها منطقه اقیانوســی ایران 
است به همین دلیل یکی از نقاط کلیدی در 
طول ســواحل جنوب شرق ایران به حساب 
می آید، به عبارت دیگر ســرزمین مکران در 
جنوب بلوچستان قرار گرفته است و سواحل 
منطقه مکران از بلوچســتان و پاکستان در 
غرب تا مرزهای عمان به طول ۹۰۰ کیلومتر 
امتداد دارد. گفتنی است که »بندر چابهار« 
تنها بندر اقیانوسی ایران در این منطقه قرار 
دارد و سوای آن این منطقه به جز ذخایر نفت 
و گاز، قابلیت های کشــاورزی و شیلات هم 
دارد پس محیطی است مناسب برای زندگی 

طولانی مدت.
آب مشکل اصلی تهران

نکته قابــل تأمل اینجاســت، »تهران« 
به عنــوان پایتخت طی ســال های اخیر با 
مشــکلات جدی اعم از بحران و کمبود آب 
مواجه بوده اســت، به طوری که بر اســاس 
ارائه شــده  داده های  گزارش های رســمی و 
توسط وزارت نیرو و کارشناسان حوزه منابع 
آب، وضعیت منابع آبی تهران در ســال های 
اخیر به شــدت بحرانی شده است. میانگین 
بارش سالانه در تهران طی چند دهه گذشته 
حــدود ۲۵ درصد کاهش یافته، این کاهش 
بارندگی به طور مســتقیم بــر حجم ذخایر 
ســدهای اطراف تهران تأثیر منفی گذاشته 

است.
 البتــه میــزان برداشــت از منابع آب 
زیرزمینی در تهران به مرز بحرانی رســیده 
و ســطح این منابع طی ۲۰ ســال گذشته 
به طور میانگین حدود ۱۲ متر افت داشــته 
و ایــن مســئله باعث افزایش فرونشســت 
زمین در برخی مناطق شــهری شده است، 
همچنین از ســوی دیگر حــدود ۷۰ درصد 
از آب شــرب تهران از سدهای اطراف شامل 
سدهای »کرج«، »لار«، »طالقان«، »ماملو« 
و »لتیــان« تأمین می شــود کــه کاهش 
بارندگی ها باعث کاهش ذخیره این سدها تا 

حدود ۴۰ درصد ظرفیت شده است.
پزشکیان: بحران کمبود آب 

تبدیل به معضل ملی شده
به گزارش مهر، »مســعود پزشــکیان« 
رئیس جمهــور دولت چهاردهــم )۱۱ دی 
۱۴۰۳( را به آن واداشــت که مسئله تغییر 
پایتخت اقتصــادی به یکی از اســتان های 

حاشــیه دریا را مطرح و اعلام کند »مشکل 
کمبود آب به یک منطقه در یک اســتان یا 
حتی یک استان محدود نیست و به »معضل 

ملی« تبدیل شده است.«
همچنین او می گوید: یکی از دلایلی که 
ما را بر آن داشــته است تا به موضوع تغییر 
پایتخت بیندیشــیم، نابرابری میان منابع و 

مصارف در تهران است.
موضوع انتقال پایتخت، موضوع 

جدیدی نیست
در راستای سخنان رئیس دولت، »فاطمه 
مهاجرانــی« ســخنگوی دولــت )۱۸ دی 
۱۴۰۳( با اشــاره موضوع انتقال پایتخت از 
تهران، اظهار کــرد: موضوع انتقال پایتخت 
موضوع جدیدی نیســت بلکه بیش از ســه 
دهه اســت راجع به انتقال پایتخت صحبت 
می شــود. ظرفیت های زیســتی هر منطقه 
نشان می دهد که تا چه میزان برای گسترش 
فعالیت ها ظرفیت دارد. درباره استان تهران 
نگرانی هایی از منظر ظرفیت های زیســتی 

مثل آب وجود دارد.
مهاجرانی در ادامــه بیان می کند: در هر 
حــال »مکران« به عنوان یکــی از گزینه ها 
مطرح اســت. دو شورا تشــکیل شده است، 
یک شــورایی که مشکلات پایتخت را رصد 
می کند، یکی از موضوعاتی که مطرح است 
این اســت که ظرفیت های بالایی در منطقه 
مکــران وجــود دارد. تــلاش می کنیم که 
دانشگاهیان، نخبگان و خبرگانی که در این 
زمینه اعم از نیروهای مهندســی یا جامعه 
شناســی یا اقتصاددانان کمــک می گیریم 
و ان شــاءالله بتوانیم موضوع رو به ســمتی 
ببریم که بهترین اثربخشــی رو داشته باشد 
اما موضوعی نیست که در دستور کار فوری 

قرار داشته باشد.
تهدید خطرات جدی سونامی 

 و گسل در سواحل جنوب شرقی
 و جنوب ایران

گفتنی است که یکی از ویژگی های مثبت 
مکران به عنوان پایتخت یک کشور، وسعت 
آن است. این شهر از نظر وسعت گوی رقابت 
را از تهران می گیرد و در مقایســه با تهران 
که از یک سو توســط کوهستان محصور و 
از ســوی دیگر به بیابان می رسد، موقعیت 
همچنین  دارد.  مطلوب تــری  جغرافیایــی 

مکــران، ظرفیت های فراوانی برای توســعه 
شهری خواهد داشت. اما نکته حائز اهمیت 
اینجاست که خطر سونامی بالقوه ای در دریای 
عمان سواحل جنوب شرق و جنوب ایران را 
به وضوح تهدید می کند، همچنین از سوی 
دیگر می توان »گســل مکــران« را از جمله 
گسل های طویل در ساحل دریای عمان در 

جنوب شرق ایران نام برد.
همچنین گسل مکران تنها گسلی است 
که در لبه فرورانش پوســته اقیانوسی به زیر 
پوســته قاره ای قرار دارد، بر همین اســاس 
زلزله هایی با بزرگی بیش از ۸ ریشتری )۷ آذر 
۱۳۲۴ وقوع زلزله ۸.۲ ریشــتری( در آن رخ 
می دهد، ضمن آنکــه احتمال وقوع زلزله ای 
با بزرگی ۹ ریشــتری نیز در صورتی که کل 
طول گســل مکران در یک رویداد گسسته 
شود )در بدترین ســناریوی ممکن( وجود 
دارد. سوال اینجاست که استدلال مسئولین 
برای انتقال پایتخــت از تهران زلزله خیز به 
مکرانــی زلزله خیز و در معرض ســونامی و 

گسل چیست؟
پرواز قیمت زمین 

در مکران
طبــق گفتــه عــده ای از کارشناســان 
اقتصــادی اخبار انتقــال پایتخت اقتصادی 
به مکران عملًا زمینــه اجرایی ندارد و تنها 
موجب گران شــدن زمین و خانه های این 

منطقه شده است.
در خصوص انتقــال پایتخت به مکران، 
پیشین چابهار  نماینده  معین الدین سعدی 
در مجلس گفت: خبرهای انتقال پایتخت به 
مکران فقط باعث گران شدن زمین و اجاره 
در این منطقه شده و بدون هیچ تغییری در 
زندگی مردم، هزینه ها را برای آنان افزایش 
داده اســت.وی ادامــه داد: منطقه مکران 
پایین ترین شــاخص های توســعه را دارد و 
هنوز درصد بزرگی از مردم آب لوله کشــی 
ندارنــد، ظرفیت های بی بدیــل در مکران 
وجود دارد اما عقب ماندگی ها به قدری زیاد 
اســت که دولت ابتدا باید در حوزه توسعه 
زیرساخت ها کاری انجام دهد و بعد مسائلی 

نظیر انتقال پایتخت را مطرح کند.
لازم به ذکر است که سخنگوی دولت در 
شامگاه چهارشنبه )۱۹ دی( طی سفری به 
جزیره کیش از سخنان خود مبنی بر اینکه 

»مکران بــه عنوان یکــی از گزینه ها برای 
انتقال پایتخت مطرح اســت« عقب نشینی 
و اعلام کرد که ۲ شــورا یکی برای احصای 
مشــکلات پایتخت فعلی )تهران( و دیگری 
برای ظرفیت هایی که در اقتصاد دریا محور 
وجود دارد، تشــکیل شده اســت و این به 

معنای انتقال پایتخت به مکران نیست.
انتقال پایتخت 

هر چندسال یک بار مطرح می شود
عقب نشــینی کابینه دولت چهاردهم از 
گفته های خودشــان تنهــا موجب افزایش 
قیمت زمین، ملک و رشد قیمتی در منطقه 
مکران شــده است، البته لازم به اشاره است 
کــه هر چندســال یک بار موضــوع انتقال 
پایتخت مطرح می شــود و طی این سال ها 
نام شــهرهایی از جمله قزوین و سمنان هم 
به عنوان جایگزین تهران مطرح شــده، اما 
هربــار پس از مدتی بحث انتقال پایتخت در 

رأس دولت به فراموش سپرده می شود.
با توجه بــه اینکه عده از کارشناســان 
اعلام کردنــد که موضوع انتقــال پایتخت 
تنها موجب گرانی ملک و املاک در منطقه 
ذکر شده می شــود، خبرنگار مهر وضعیت 
قیمت ملک در منطقه مکران را از مشاورین 
امــلاک این منطقه جویا شــد و گفته های 
آنها مهر تأیید برگرفته کارشناســان است، 
زیرا مشاوران املاک اعلام کردند که قیمت 
مســکن در این منطقه پــس از اعلام خبر 
انتقال پایتخت میانگین ۱۰ میلیون تومان 

افزایش یافته است.
یکی از مشــاورین املاک در محله بنیاد 
علــوی چابهار به خبرنــگار مهر که آخرین 
معاملــه یک ســاختمان ۶ طبقه ای پیش از 
اعلام خبر انتقــال پایتخت به مکران متری 
۵۰ میلیــون تومان قیمت گذاری شــد، اما 
پس از اعلام این خبر قیمت یکی از طبقات 
همان ســاختمان متری ۶۰ میلیون تومان 

برای معامله نرخ گذاری شد.
همچنین یکی دیگر از مشاورین املاک 
واقعه در بلوار شهید ریگی چابهار به خبرنگار 
مهر اعلام کرد کــه پس از اعلام خبر انتقال 
پایتخت به منطقه مکران میانگین ۵ میلیون 
تومان هر متر واحدها افزایش داشته است، 
اما فروشــندگان پای معاملــه تخفیف هم 

می دهند.

شــکی زاینده رود، برند گردشگری 
اصفهان را به چالش کشــیده اســت؛ 
رودخانه ای کــه روزگاری هویت نصف 
جهان بود، اکنون به عامل افت جایگاه 

گردشگری این شهر تبدیل شده است.
دیبــاج« در خبرگــزاری مهر  »کورش 
می نویســد ؛زاینــده رود، شــریان حیاتی و 
نگین تاریخــی اصفهان، امــروز به نمادی 
از بحران هــای زیســت محیطی و مدیریتی 
تبدیل شده است. این رودخانه که روزگاری 
بــا جریــان دائمی خود، هویــت فرهنگی و 
برند گردشــگری اصفهان را در سطح ملی 
و بین المللی می ســاخت، حالا در سکوت و 
خشکی فرو رفته و چهره ای بی روح از شهر به 

نمایش گذاشته است.
خشــکی زاینده رود که ناشی از مدیریت 
نادرســت منابع آبی، برداشت های بی رویه و 
تغییرات اقلیمی است، علاوه بر تأثیر منفی بر 
تصویر اصفهان در ذهن گردشگران داخلی و 
خارجی، اقتصاد مشاغل وابسته به گردشگری 

را بــه رکود کشــانده و حیــات اجتماعی و 
فرهنگی شهر را تحت تأثیر قرار داده است.

در این گزارش، اثرات خشکی زاینده رود 
بر گردشگری اصفهان، نظرات گردشگران و 
مشاغل آسیب دیده و تحلیل کارشناسان را 
بررسی می کنیم و با الهام از تجربیات جهانی 
ماننــد رود دانوب در بوداپســت و آبراه های 
ونیز، راهکارهایی برای نجــات زاینده رود و 
احیای برند گردشگری اصفهان ارائه خواهیم 

داد.
گردشگران دلسرد می شوند

خشــکی زاینده رود تأثیری محسوس بر 
تجربه گردشــگران داشته است. زوج آلمانی 
که به تازگــی از اصفهان بازدیــد کرده اند، 
بــه خبرنگار مهر می گویند: ما همیشــه در 
کتاب ها و عکس ها، زاینــده رودی پر آب با 
پل های تاریخی دیده بودیم. تصور می کردیم 
بتوانیم کنار رودخانه قدم بزنیم و عکس های 

زیبایی بگیریم. اما وقتی به اینجا رســیدیم، 
فقط خشــکی دیدیم. این تجربــه برای ما 

ناامیدکننده بود.
»ماریا فرناندز«، یک گردشگر اسپانیایی 
که بــرای اولین بار به اصفهــان آمده، نظر 
مشابهی دارد: اصفهان شــهر زیبایی است، 
اما خشک بودن رودخانه، حال وهوای شهر را 
تغییر داده است. وقتی از پل خواجو رد شدم، 
نمی توانســتم باور کنم که اینجا رودخانه ای 
ندارد. اگر این رودخانه زنده بود، قطعاً تجربه 

من متفاوت می شد.
اما ناامیدی تنها به گردشــگران خارجی 
محدود نمی شــود. آقای موسوی، گردشگر 
داخلــی از شــیراز، می گویــد: اصفهان را 
همیشــه با زاینده رود و پل های تاریخی اش 
می شــناختیم. خانواده ما در یک دهه پیش 
کنــار رودخانه می آمدنــد و از فضای زیبای 
آن لذت می بردیم. این بار که آمدیم و بستر 
خشــک رودخانه را دیدیم، تصمیم گرفتیم 

سفرمان را کوتاه کنیم. 

شایعه انتقال پایتخت موجب شد

پرواز قیمت ملک در مکران 

تراژدی زاینده رود و رکود گردشگری اصفهان 

تدوین برنامه های مدیریت زیست بومی ۷ تالاب فارس لزوم توسعه بندرخشک بوشهر
معاون محیط زیست طبیعی حفاظت محیط زیست فارس از تدوین برنامه های 
مدیریت زیست بومی ۷ تالاب پریشان، بختگان، طشک، کمجان، ارژن، مهارلو و 

کافتر خبر داد.
نبــی الله مرادی در دومین کارگاه تدوین برنامه زیســت بومی تالاب هفت برم اســتان 
فارس که در شــیراز برگزار شــد، گفت: تدوین و اجرای برنامه هــای مدیریت تالاب ها از 
برنامه پنجم توسعه در دستور کار دولت قرار گرفته و در برنامه های ششم و هفتم نیز ادامه 
پیدا کرده اســت. وی افزود: تاکنون برنامه های مدیریت زیســت بومی تالاب های پریشان، 
بختگان، طشــک، کمجان، ارژن، مهارلو و کافتر تدوین شــده و اقدامات اولویت دار آن ها 

توسط دستگاه های اجرایی مسئول در مرحله اجراست.
مرادی با بیان اینکه تدوین اســتراتژی ها و اقداماتی برای حفاظت از تالاب با مشارکت 
جوامع محلی، به ویژه در زمینه های آموزشــی و آگاهی بخشــی ضرورت دارد، گفت: جلب 
همکاری جوامع محلی و ایجاد شبکه ای از ذینفعان محلی شامل کشاورزان، گردشگران و 

سایر گروه ها برای مشارکت در برنامه های حفاظت بسیار حائز اهمیت است.
معاون محیط زیست طبیعی حفاظت محیط زیست فارس از برنامه ریزی برای پایش و 
ارزیابی وضعیت تالاب خبر داد و افزود: تعیین روش ها و شاخص هایی برای پایش وضعیت 

تالاب و ارزیابی اثر بخشی برنامه های حفاظتی در دستور کار است.
وی با اشــاره به برگزاری کارگاه تدوین برنامه زیســت بومی تالاب هفت برم گفت: این 
کارگاه می تواند به عنوان یک فرصت برای تبادل نظر و تجربیات میان متخصصان، فعالان 
محیط زیســت و جوامع محلی عمل کند و به تقویت همکاری ها در راستای حفظ و احیا 

تالاب هفت برم در قالب یک برنامه مشارکتی همه جانبه کمک کند.

نماینده رئیس جمهور در هماهنگی اجرای سیاست های کلی توسعه دریامحور 
گفت: به منظور توسعه ظرفیت بندر بوشهر و مجتمع بندری نگین ضروری است 

بندر خشک در اطراف این محدوده برای ایجاد پشتوانه جانمایی و احداث شود.
 علی عبدالعلی زاده  در بازدید از بندر بوشهر افزود: اجرای طرح توسعه بندر بوشهر در 
مجتمع بندری نگین اقدامی ارزشمند است که با همت سازمان بنادر و دریانوردی در حال 

تحقق بوده و فرصت جدیدی برای کشور و بندر بوشهر ایجاد کرده است.
وی بیان کرد: با اتمام طرح های توسعه مجتمع بندری نگین، ظرفیت تخلیه و بارگیری 

بندر بوشهر از هفت به ۱۵ میلیون تن افزایش خواهد یافت.
نماینده رئیس جمهور در هماهنگی اجرای سیاست های کلی توسعه دریامحور ادامه داد: 
احداث جاده دسترسی به مجتمع بندری نگین، فرصت بیشتری برای بهبود عملکرد بندر 
بوشهر فراهم می کند. علاوه بر این، ایجاد یک بندر خشک به عنوان پشتوانه بندر بوشهر و 
مجتمع بندری نگین، فرصت های بیشــتری برای توسعه و ارائه خدمات بهتر ایجاد خواهد 
کرد. عبدالعلی زاده اظهار کرد: بوشهر به عنوان قدیمی ترین بندر کشور باید جایگاه ویژه خود 
را در حمل ونقل بار و مســافر حفظ کند. در راستای سیاست های دریامحور، برای توسعه 

گردشگری این بندر اهتمام جدی وجود دارد.
وی افزود: یکی از نقاط گردشــگری مهم خلیج فارس، بازدید از بوشهر به عنوان بندری 
قدیمی اســت که باید در این بخش برنامه ریزی هایی برای توسعه گردشگری دریایی انجام 

شود تا گردشگران بتوانند از فضاهای تاریخی بوشهر بازدید کنند.
عبدالعلی زاده تصریح کرد: توسعه گردشگری دریامحور در بوشهر اقدامی ارزشمند است 

که به عنوان خروجی بازدید امروز به طور ویژه در دستور کار قرار می گیرد.


